
Oświadczenie złożone 

przez senatora Waldemara Sługockiego 

na 32. posiedzeniu Senatu 

w dniu 21 grudnia 2016 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra środowiska Jana Szyszki 

Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze zwrócił moją uwagę 

na poselski projekt zmiany ustawy – Prawo ochrony środowiska w odniesieniu do funkcjonowania woje-

wódzkich funduszy ochrony środowiska i gospodarki wodnej. Te samodzielne instytucje finansowe sektora 

finansów publicznych funkcjonują na podstawie zapisów ustawy – Prawo ochrony środowiska z dnia 

27 kwietnia 2001 r., w związku z czym realizują konstytucyjne zasady zrównoważonego rozwoju oraz poli-

tyki ekologicznej państwa polskiego, wspierając m.in. finansowe projekty realizowane ze środków zagra-

nicznych oraz krajowych. 

Zgodnie z przedmiotową ustawą WFOŚiGW stanowią samorządowe podmioty prawne samodzielne finan-

sowo i posiadające osobowość prawną. Proponowane zmiany dotyczą w głównej mierze takich wątków jak 

zmniejszenie składu osobowego rady nadzorczej WFOŚiGW, zmiany podmiotów ją ustanawiających z samo-

rządowych na rządowe oraz liczbowego składu zarządu WFOŚiGW. Projektodawcy w uzasadnieniu wskazu-

ją, że zmiany w prawie ochrony środowiska mają na celu zmniejszenie kosztów funkcjonowania WFOŚiGW, 

a także uproszczenie powoływania ich członków. 

Sami zainteresowani wskazują na brak konkretnych danych o zakładanych oszczędnościach, które miały-

by być skutkiem zmian. Projektodawcy nie wykazują również, na czym ma polegać trudność w powoływaniu 

członków WFOŚiGW. W przedstawionej przez zielonogórski WFOŚiGW opinii prawnej wskazuje się inne 

cele wynikające z nowelizacji, a mianowicie całkowitą wymianę personalną na stanowiskach w radach nad-

zorczych WFOŚiGW – wymiana na osoby wybrane przez przedstawicieli administracji rządowej – oraz cał-

kowitą wymianę personalną we wszystkich zarządach WFOŚiGW w Polsce. Zainteresowani podkreślają, że 

proponowane zmiany mogą doprowadzić do naruszenia samodzielności instytucjonalnej samorządowych 

osób prawnych, bo te z założenia powinny być wybierane przez osoby, które reprezentują. Podkreślić należy, 

że głównymi beneficjentami umów – pożyczek, które zarządzane są przez wojewódzkie fundusze – są jed-

nostki samorządu terytorialnego, zatem proponowane zmiany mogą bezpośrednio doprowadzić do osłabienia 

wsparcia tych podmiotów. Najwięcej środków wojewódzkie fundusze przeznaczają na inwestycje w ramach 

ochrony wód i gospodarki wodnej oraz ochrony powietrza atmosferycznego. 

Wspomniana wcześniej opinia prawna wskazuje również na normy prawne zawarte w Konstytucji Rze-

czypospolitej Polskiej, które zostaną złamane przez wprowadzenie omawianej nowelizacji. Są to art. 15 

ust. 1, art. 16 ust. 2 oraz art. 165 ust. 1 i 2. 

Szanowny Panie Ministrze, uprzejmie proszę o odniesienie się do omawianej w tym oświadczeniu sprawy 

oraz o odpowiedź na następujące pytania: 

1. Jakie jest stanowisko kierowanego przez Pana resortu w przedstawionej sprawie? 

2. Czy kierowany przez Pana resort zgadza się z opinią projektodawców, określającą procedurę powoły-

wania członków rad nadzorczych jako niekonsekwentną, złożoną, długotrwałą i wątpliwą? 

Waldemar Sługocki 

 
 


